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ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

مصرف مواد ممنوعه، دوپینگ و مخدر در سال های اخیر بین برخی فوتبالیست ها 

شـــایع شده تا جایی که حتی شایعاتی مبنی بر مثبت شدن تست اعتیاد برخی 

بازیکنان و مربیان فوتبال هم شـــنیده می شود و همین موضوع باعث شده حالا 

برخی پیشکســـوتان فوتبال ایران روی این قضیه حساس شوند و به آن واکنش 

نشان بدهند. 

البته در ماه گذشـــته نیز برخی رسانه ها در گزارش هایی خبر از فرار چند ستاره 

لیگ برتری از تست دوپینگ داده و مدعی شده اند که سرمربیان از دادن تست 

اعتیاد طفره می روند!

نشـــر این اخبار در فضای مجازی باعث شـــده بهزاد داداش زاده پیشکســـوت 

ســـرخابی ها نسبت به آن واکنش اعتراضی و سفت و سختی نشان دهد و اعلام 

کند: »جالب است که همه می دانیم چه اشخاصی هستند ولی برخورد نمی کنیم و 

تازه با اینها همکاری بیشتر انجام می گیرد.« ادامه حرف های اعتراضی و جنجالی 

داداش زاده با »فرهیختگان« را در متن زیر می خوانید. 

همبازیانیداشتمکهاینکارهارامیکردند
در ابتدا باید از کسی که این مساله را برای اولین بار عنوان کرد تشکر کنم. هرچند 

متاسفانه در دوره من هم چه در پرسپولیس و چه در استقلال، همبازیانی داشتم 

که دست به کارهای این شکلی می زدند. ما اینها را می دیدیم و نصیحت شان هم 

می کردیم اما کسی گوش نمی داد. بعدها که مربی شدم باز هم چنین قضایایی 

را دیدم. به طور مثال در داماش چنین اتفاقاتی افتاد اما چون ســـرمربی نبودم 

نتوانستم از برخی کارها جلوگیری کنم. خدا را شکر در آن زمان کمیته انضباطی 

متوجه برخی مسائل شد و جلوی یکسری  را گرفت. 

هرکسراکهمخالفاینهابودبرکنارکردند
هرکسـی را کـه گرفتنـد یـا تست شـان مثبـت شـد در ادامـه بـرای ایـن افـراد راه 

بیشـتر باز شـد. جالب اینکه یکسـری  که پسـت و سـمت داشـتند و با این افراد 

مخالفـت کردنـد؛ آنهـا را کنـار گذاشـتند. ایـن درحالـی اسـت کـه این افـراد در 

ادامـه در فوتبـال کشـور رشـد کردنـد. اگـر یادتـان باشـد آن زمان هـا خبـری از 

تسـت دوپینـگ و اعتیـاد نبـود و کار به گونـه ای پیـش رفـت کـه حتـی بـرای تیم 

ملـی هـم وقتـی اعـلام کردنـد کـه قـرار اسـت تسـت دوپینـگ و اعتیـاد بگیرنـد، 

خودشـان محترمانـه نیامدنـد، چـون فهمیدنـد وضع خراب اسـت و دست شـان 

رو می شـود. 

با7نفربهجامجهانیساحلیرفتیم!
حتی در ابتدا که فوتبال ساحلی تاسیس شده بود، کریم مقدم مسئول برگزاری آن 

دوران هم خودش شاهد است که این مسائل باعث شد 5 نفر با ما به جام جهانی 

ساحلی نیایند و فقط 7 نفر راهی جام جهانی شدیم، یعنی من که به عنوان مربی 

تیم ملی بودم، اسمم به عنوان گلر در جام جهانی 2006 رد شد. 

بعضیمربیاندستبهکارهاییمیزنند
الان از فدراسیون فوتبال می خواهم جلوی این اتفاقات را بگیرد. الان جوانان ما 

دارند رشد می کنند و نباید اجازه بدهند کار بیشتر از اینها بیخ پیدا کند. همین 

الان در رقابت هـــای زیرگروه خیلی اتفاقات می افتد که جای بحث دارد. خیلی 

از مربیان هم هســـتند که با وجود اینکه در گود نیستند دست به برخی کارهای 

این شکلی می زنند. البته در این لیگ ها که رسانه هم وجود ندارد و فساد بیداد 

می کند. متاســـفانه آنجا برای اینکه نتیجه بگیرند و تیم شان را بالا بیاورند دست 

به همه کاری می زنند. الان هم در لیگ برتر شاهد دلالی و فساد هستیم و همین 

اتفاقات می افتد ولی کسی جلویش را نمی گیرد. چرا؟

برخیاتفاقاتبعدامنجربهمرگومیرمیشود
چـرا بایـد اتفاقاتـی بیفتـد کـه بعـدا منجـر بـه مرگ ومیـر شـود؟! از ایفمـارک و 

کسـانی کـه جلـوی برخـی اتفاقـات را می گیرنـد ممنونـم. مـن یکـی از حامیـان 

ایـن افـراد هسـتند. در ایـن زمینـه خیلی هـا هسـتند کـه شـعار می دهنـد یـا 

خیلی هـای دیگـر تیـم داشـته اند و آلـوده ایـن کار شـده اند و حـالا کـه بـه آنهـا 

تیـم نمی دهنـد نقـش دایـه مهربان تـر از مـادر را بـرای فوتبـال بـازی می کننـد. 

درحالی کـه خودشـان از پشـت پرده برخـی اتفاقـات را رقـم می زننـد. حتی امروز 

بـه رسـانه ها هـم دعـوت می شـوند، هرچنـد زمانـی کـه خودشـان بودنـد همیـن 

اتفاقـات را رقـم زده انـد. بعـد اینهـا می آینـد دربـاره دلالـی در فوتبـال صحبـت 

می کننـد. مربـی و پیشکسـوت داریـم کـه مصرف کننـده هسـتند و ارتباط هـای 

پشـت پرده دارنـد ولـی هنـوز کار می کننـد اما نسـل جوان، با دانش و سـالم باید 

بیـرون بنشـینند. چـرا چـون بـا دلال هـا در ارتبـاط نیسـتند یـا از آنها مـواد نیروزا 

و دارو نمی خرنـد و بـا آنهـا همـکاری نمی کننـد، بـرای اینکـه نتیجـه بگیرنـد بـا 

زندگـی بازیکـن و تیم شـان بـازی می کننـد. 

ترسازپروین
جالب اینکه اوضاع طوری شـــده که بازیکن، مدیرعامل و مربی تعیین می کند. 

کجا زمان ما این شـــکلی بود؟ ما عشق پیراهن بودیم و خودم به شخصه در سال 

اول با قرارداد 100 هزار تومانی به پرســـپولیس رفتم ولی هیچ وقت این شکلی 

نبود. اگر مصدوم می شدیم جرات نداشتیم پماد به پایمان بزنیم و می ترسیدیم 

که علی پروین بفهمد، چون او یک شـــعار داشـــت که بازیکن تحت هر شرایطی 

باید بازی کند و ما اصلا دردی احساس نمی کردیم. 

تاقرصنمیخوردندبازینمیکردند
اســـمی نمی برم تا با آبروی کسی بازی نشـــود اما برخی از همین پیشکسوتان 

امروزی که همدوره ای های خودم بودند تا مصرف نمی کردند و قرص نمی خوردند، 

بازی نمی کردند. همه اینها را با چشـــمانم دیده ام. در یکی از تیم هایی که بودم 

عده ای سر این قضیه چون ماجرا را فهمیده بودم و با آنها همکاری نمی کردم با 

من در افتادند. آن موقع این صحبت ها را نگفتیم، چون کســـی حامی ما نبود و 

کسی حمایت مان نمی کرد. 

زدوبندبهنفعشاگردان
الان مربی لیگ برتری را ببینید. هر جایی می رود پسر یکی از مسئولان را با خود 

می برد و حالا تحت حمایت قرار گرفته است. اینها کجای فوتبال ایران بوده اند؟ 

اینها شـــاگرد برخی هایی هستند که در این فوتبال اسم نیکی از خود به یادگار 

نگذاشـــته اند و هنوز هم در نقش مشاور فعال هســـتند. همین ها هنوز به نفع 

تیم های شاگردان خود در حال زد و بند هستند و پول شان را می گیرند. در غیر 

این صورت شما فکر می کنید اینها آرام نشسته اند خانه شان؟

خیلیازفوتبالیستهایقدیمیدچارعوارضشدهاند
درصـد زیـادی از بازیکنـان امـروزی هم متاسـفانه رو به اسـتعمال قلیان آورده اند 

و به نظـر می رسـد اسـتفاده از آن بـه یـک امـر شـایع بیـن فوتبالیسـت ها تبدیـل 

شـده اسـت. انـگار قبـح ماجـرا ریختـه اسـت. از نزدیـک خـودم دیـده ام کـه در 

قلیـان چیزهایـی را می انداختنـد و می کشـیدند. به شـخصه در عمـرم از ایـن 

کارهـا نکـرده ام امـا بـرای شـما مثـال می زنـم کـه خیلـی از فوتبالیسـت های 

دهه هـای 70 و 80 کشـور، بعـد از اینکـه فوتبـال را کنـار گذاشـتند بـه عوارض و 

بیماری هـای مختلفـی دچـار شـدند. مثـلا ریـزش مـو گرفتنـد. می دانیـد چقدر 

از ایـن قرص هـا می خوردنـد یـا آمپـول می زدنـد؟ 

شرطبندیوقماررویفوتبالتوسطبرخیبازیکنان
درباره امروزی ها هم که اصلا حرفش را نزنید. اینها با خیلی از قدیمی ها در ارتباط 

هستند و در شرط بندی نیز با آنها سهیم می شوند. یک بازی دربی در گذشته ما 

را به کافه دعوت کرده بودند و یکی از پیشکسوتان آنجا بود. دیدم که دارند قمار 

می کنند. ابتدا یک رقم ســـنگین روی گل اول بازی توسط پرسپولیس بستند. 

این اتفاق افتاد. در ادامه روی گل دقیقه 60 استقلال رقم سنگین دیگری شرط 

بسته شد و این گل هم در این دقایق زده شد. غیبگو که نبودند و بعد فهمیدیم 

داستان چه بود. چه رقم سنگینی همانجا رد و بدل شد. فهمیدم خبرهایی هست 

و برخی ها گویا با اینها در ارتباط هستند. آدم این چیزها را می بیند شک می کند. 

باآزمایشگاههمزدوبندمیکنند!
یـــک روزنامـــه تیتر زده بود: »فرار چند ســـتاره لیگ برتری از تســـت دوپینگ؛ 

سرمربیان از دادن تست اعتیاد طفره می روند!« من هم اعتقاد دارم که موضوع 

همین شکلی است که نوشته اند. اینها اگر ریگی به کفش ندارند چرا نباید تست 

بدهنـــد. با این پول های هنگفتی که می گیرنـــد، یعنی به همین راحتی از این 

موقعیت می گذرند؟ خیلی ها هم زرنگ هســـتند و با آزمایشگاه زد و بند و جواب 

آزمایش را جابه جا می کنند. 

5سالفوتبالراتعطیلکنید
دادکان یک بار حرف قشـــنگی زد. یک بار این فوتبال را به منظور پاکسازی چند 

ســـال تعطیل کنید. الان هم که به خاطر تغییر اساســـنامه 300 بازیکن را نابود 

کرده اند. مگر چه می شود 5 سال در این فوتبال را ببندند و از ریشه سالم سازی 

کنند. اجازه بدهند نســـل جدید درست بار بیاید. اصلا 3 هزار تا نابود شوند چه 

ایرادی دارد؟ در ازای آن نسل جدید سالم پرورش پیدا کند.

بررسی فساد در فوتبال ایران با بهزاد داداش زاده: آنهایی که در کافه روی دربی قمار کردند غیبگو نبودند 

اگرریگیبهکفششاننیستچرابرخیتستدوپینگنمیدهند؟
 برای تیم ملی هم وقتی اعلام کردند تست می گیرند برخی نیامدند                     خودم دیدم که در قلیان چیزهایی را می انداختند و می کشیدند

لحظه شماری خمز برای گرفتن حکم اخراج

همدانی: مشکل تراکتور این است که بزرگ تر ندارد

تراکتور با وجود همه هزینه های هنگفتی که در فصل نقل و انتقالات داشت 

فصل جدید رقابت های لیگ برتر را ناامید کننده آغاز کرد و در بازی پلی 

آف هم با نتیجه سه بر یک مقابل شارجه امارات بازنده شد تا نتواند از این 

سهمیه ایران دفاع کرده و خودش را به رقابت های این فصل لیگ قهرمانان 

آسیا برساند. تیمی که قرار بود با خمز تبدیل به یک تیم مدعی در فصل 

جدید باشد، حالا نه تنها خوب نتیجه نگرفته، بلکه با حرف های عجیبی 

هم از ســـوی مربی اسپانیایی اش مواجه می شود. او مدعی است تیمی 

با بی هنری بسته اند و این یعنی اینکه او نقش اصلی را در این زمینه ایفا 

نکرده که خودش یک ضعف بزرگ برای مربی حرفه ای چون اوست. هرچند 

در این باره باخبر شدیم که او در زمان مذاکراتش با باشگاه تراکتور برای 

عقد قرارداد بلندمدت پذیرفته بود که در بستن تیم افراد دیگری هم باید 

دخالت داشته باشند و خودش نیز تعداد محدودی بازیکن می تواند بیاورد. 

درواقع این موضوع نقش مهمی در افزایش رقم قرارداد خمز و البته زمان 

آن -که تا ســـال 1405 است- داشـــت. طبق اطلاعات دریافتی ما رقم 

قرارداد خمز یک و نیم میلیون دلار برای این فصل اســـت که برای فصول 

آینده 20 درصد به آن )برای هر فصل( اضافه می شود. البته این رقم جدا 

از آپشـــن های موجود در قرارداد خمز است. باشگاه تراکتور اگر بخواهد 

ســـرمربی اسپانیایی خود را اخراج کند باید تا پایان قرارداد سه ساله اش 

دستمزد او را پرداخت کند. اتفاقی که خمز به شدت از آن استقبال می کند. 

در همین راستا مدیریت باشگاه تراکتور در برکناری سرمربی اش خیلی 

باید بااحتیاط عمل کند. 

اما درخصوص اتفاقات پیرامون باشگاه پرطرفدار تراکتور ستار همدانی که 

سابقه مربیگری در این تیم را هم در کارنامه مربیگری خود دارد به سوالات 

»فرهیختگان« پاسخ داد.

تراکتورهنوززندهاست
همدانی در ابتدا درباره شرایط پیش آمده برای تراکتور گفت: »متاسفانه 

تراکتور فصل را خوب شروع نکرد و دلیل این اتفاق را در چند بخش می توان 

جست وجو کرد؛ اول اینکه تیم تغییرات زیادی داشته و هنوز به آن شکل 

که باید به هماهنگی و انسجام تیمی نرسیده است. در سوی دیگر اعتقاد 

شخصی من این است که تیم تمرینات پرفشاری را پشت سر گذاشته و 

بدن بازیکنان به اصلاح فوتبالی هنوز ول نکرده و سنگین بازی می کنند. 

آنچه مشخص است بازیکنان از نظر کیفی خوب هستند و مطمئنا بازی 

به بازی بهتر خواهند شد. شاید اگر در زمان دیرتری بازی پلی آف را برگزار 

می کردند در شرایط بهتری به مصاف حریف اماراتی خود می رفتند. اما 

به هرحال تیم از آسیا کنار رفته و این به منزله پایان کار نیست. تراکتور هنوز 

زنده است و اطمینان دارم که در هفته های آتی مسیر خودش را پیدا کرده 

و به تیمی تبدیل خواهد شد که هواداران آرزو دارند.«

اسدیراراحتازدستدادند
وی با بیـــان اینکه تراکتور در خط حمله آنچنان که باید حریفان خود را 

تحت فشار نمی گذارد، عنوان کرد: »انتظار من این بود که باشگاه تراکتور 

به راحتی اجازه جدایی رضا اسدی را ندهد که متاسفانه این اتفاق رخ داد. 

الان هم عبدی را به خدمت گرفته اند که بازیکن خوبی به نظر می آید و در 

چند بازی پرسپولیس توانایی خود را نشان داد اما به عقیده من تراکتور 

برای آنکه در خط حمله بتواند حریفانش را حسابی تحت فشار قرار دهد 

باید یکی از هافبک های خارجی اش را کنار بگذارد و به جای او یک مهاجم 

تمام عیـــار به خدمت بگیرد. اتفاقی که اگر رخ دهد این تیم می تواند در 

جمع مدعیان لیگ قرار بگیرد.«

پورحمیدینیازبهحمایتبیشتردارد
این کارشناس فوتبال درمورد عملکرد ضعیف حسین پورحمیدی یادآور 

شـــد: »با شناختی که از این دروازه بان دارم، اعتقادم این است که نتایج 

ضعیف تیم روی او تاثیر منفی گذاشته است. پورحمیدی از لحاظ روحی 

و روانی آنقدری قوی نیســـت که در شرایط بحرانی بتواند خودش را بالا 

بکشد و برعکس خودش را می بازد. در شرایط فعلی هم فقط نتایج خوب 

تراکتور در بازی های آینده می تواند پورحمیدی را به شرایط روحی خوبی 

برساند. البته به شرطی که از او حمایت بیشتری در تیم شود و کمکش 

کنند روحیه اش را نبازد.« 

نبودفرماندهدرزمینمشهوداست
همدانی خاطرنشـــان کـــرد: »یکی از مواردی که بـــرای تیم های بزرگ 

خیلی مهم اســـت، حضور یک لیدر و فرمانده در زمین اســـت؛ بازیکنی 

کـــه بتواند در مواقعی که تیم نیاز به آرامـــش و روحیه دارد، این کار را به 

نحو احسن انجام دهد. متاسفانه چنین بازیکنی را در ترکیب تراکتور و 

حتی روی نیمکت نمی بینم. در همین بازی با شارجه در یک صحنه از 

بازی زمانی که تیم نیاز به آرامش داشت، بازیکن باتجربه ای مثل شجاع 

خلیل زاده، با یک دفع اشتباه و در ادامه حرکات اشتباهش تمرکز تیم را بر 

هم زده و باعث شده شارجه به گل برسد، درحالی که از چنین بازیکنی در 

این سطح انتظار رفتار متفاوتی می رفت یا همین هفته گذشته بعد از بازی 

تراکتور و پرسپولیس شاهد آن اظهارنظرهای عجیب از سوی حسین زاده 

بازیکن جوان تیم بودیم. مسلما اگر تیم در زمین یا حتی روی نیمکت یک 

بزرگ تر خوب داشت این اتفاقات را شاهد نبودیم. حتما نیاز است که در 

این مورد فکر اساسی در تیم شود.« 

حالتیمخوبنیست
وی در خاتمه راجع به اینکه خمز مدعی شده که تیم را خودش نبسته است، 

افزود: »به بعضی از بحث ها نمی خواهم ورود کنم اما کاملا مشخص است 

که یکسری حواشی اطراف تیم وجود دارد و این مسائل باعث شده حال 

تیم آن طور که باید خوب نباشـــد. آنچه مشخص است ابزار در تیم وجود 

دارد و باید با تدابیر و اندیشه های درست حواشی را از کنار تیم تراکتور دور 

کرد. هواداران تراکتور که تا الان نشـــان داده اند پرطرفدارترین تیم لیگ 

هستند باید همچنان به تیم محبوب شان کمک کنند تا در مسیر خوبی 

به حرکتش ادامه دهد.«

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگارگروهورزش

گل محمدی: ما مفت خور نیستیم

بحثحضورعزتاللهیدرپرسپولیسمطرحنیست
یحیی گل محمدی در نشست خبری پیش از بازی پرسپولیس مقابل ذوب آهن گفت: »امسال سال سختی 
برای قهرمان شدن است و باید انرژی مضاعفی بگذاریم. درباره بازیکنانی که از ما جدا شدند، صحبتی ندارم. 
یاسین سلمانی در دو سه روزی که به تمرینات اضافه شده است، نشان داد کیفیت خوبی دارد، ولی هنوز کار 
زیاد دارد و باید بیشتر تمرین کند تا بتواند از آن کیفیت فنی خوبی که دارد، استفاده کند. دنبال این هستیم 
که اگر بتوانیم با توجه به محدودیت های زیادی که باشگاه دارد سراغ بازیکن برویم. بازیکن باکیفیت گران 
است و محدودیت اجازه نمی دهد. دنبال این هستیم که تیم را در خط حمله تقویت کنیم.« وی در پاسخ به 
این سوال که آیا حضور گلر برزیلی در جمع سرخپوشان منتفی شده است، گفت: »فعلا منتفی است، به این 
دلیل که اولویت مان در صورتی که بخواهیم هزینه کنیم برای بازیکن دیگری اســـت. برای پست دروازه بانی 
نگران هستیم، ولی دو دروازه بان جوان خوب داریم که بی تجربه هستند. شرایط مالی باشگاه اجازه نمی دهد 
بازیکن خارجی اضافه کنیم.« گل محمدی در واکنش به درخواســـت او برای جذب یک بازیکن خارجی که 
نامش در رســـانه ها منتشر شـــده است، تاکید کرد: »درباره این بازیکن صحبت کردم و اسمش را به باشگاه 
دادم، ولی رقم بند جدایی اش زیاد بود.«  سرمربی پرسپولیس یادآور شد: »چند وقت پیش یکی از رسانه ها 
درباره فوتبالیست ها و باشگاه های پرسپولیس و استقلال از کلمات زشت و زننده مثل »مفت خور« و »از مال 
بیت المال خور« استفاده کرده بود. متاسفانه اینها آدم هایی هستند که آدرس اشتباهی می دهند و توجه ها 
را به فوتبال از نگاه منفی جلب می کنند. فوتبالیست ها و ورزشکاران نان بازوی شان را می خورند، نان حلال 
می خورند. ما مفت خور نیستیم، مفت خور کسانی هستند که در آمریکا، کانادا و اروپا از منابع و ثروت مردم ایران 
دزدیده اند و آنجا زندگی می کنند. بروید درباره اینها بنویسید.« وی در مورد بحث مذاکره دوباره سرخپوشان با 
سعید عزت اللهی و پیوستن این بازیکن به پرسپولیس گفت: »نه، این صحبت ها نیست.« گل محمدی درباره 
اینکه گفته می شود با حضور گولسیانی قرار است خط دفاع پرسپولیس با سه نفر تشکیل شود، گفت: »چنین 
تصمیمی ندارم که با سه دفاع بازی کنم. گولسیانی سال گذشته از نظر فنی و شخصیتی جزء بهترین ها بود 

و به ما کمک کرد. الان چون دو بازی به میدان نرفته است دلیلی نمی شود او را فراموش کنیم.« 

ربیعی: لیست ابتدایی من جذب نشد

پرسپولیسمثلهمیشهثباتداشتهاست
محمد ربیعی در نشست خبری پیش از دیدار پرسپولیس و ذوب آهن اصفهان اظهار داشت: »پرسپولیس 
همانند ســـال های گذشته، ثبات لازم را از فصل پیش دارد. با این حال ذوب آهن تیم جدیدتری نسبت 
به فصل گذشته است. امیدوارم روز خوبی رقم بخورد و داوری هم بسیار خوب باشد. کمال تا حدودی 
دوره درمان خود را گذرانده اســـت و هنوز کمی کار دارد. او وارد زمین فوتبال شـــده و کارهای کلینیکی 
را انجام داده اســـت. کامیابی نیا ســـه یا چهار نوبت در اصفهان دویده است، اما به بازی با پرسپولیس 
نمی رسد. پرسپولیس نیازی به تمجید من ندارد و بازیکنان این تیم به صورت کامل حفظ شده اند. این 
تیم چند بازیکن خوب مانند کنعانی زادگان و زاهدی را جذب کرده است.«  وی در پاسخ به این پرسش 
که آیا بازیکنان مورد نظرش به ذوب آهن پیوســـتند یا خیر، اظهار داشـــت: »زمانی وجود دارد که مربی 
درخواســـت های قابل دسترسی ندارد و باشـــگاه با محدودیت روبه رو است. باشگاه ذوب آهن براساس 
بودجه ای که دارد، نمی توانســـت ســـتاره آنچنانی صید کند. همه بازیکنان ما ستاره هستند، اما تیمی 
داریم که پنج ملی پوش در نقل وانتقالات خرید. به ســـراغ بازیکنان قابل دســـترس رفتیم؛ نه نفراتی که 

قیمت های آنچنانی دارند. با این حال لیست ابتدایی من جذب نشد.« 

حمیدرضااسکندری
خبرنگارگروهورزش


